外语教学 与学习

一理论与实践 (英汉对照) LANGUAGE
TEACHING &
LEARNING
FROM THEORY
TO PRACTICE

(英) 马丁・韦德尔

(中) 刘润清

LANGUAGE TEACHING & LEARNING FROM THEORY TO PRACTICE

外语教学与学习 一理论与实践

(英汉对照)

高等教育出版社

1995年

外语教学与学习:理论与实践 / (英) 韦德尔(Wedell, M.),刘润清编著。-北京:高等教育出版社,1995 (2001 重印) ISBN 7-04-005248-2

I.外··· II.①韦··· ②刘··· II.外语-语言教学-教学研究 IV. H3

邮政编码 100009

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (95) 第 00985 号

出版发行 高等教育出版社

社 址 北京市东城区沙滩后街 55号

TONINAME CARDEN 30

电 话 010-64054588 传 真 010-64014048

则 址 http://www.hep.edu.cn

经 销 新华书店北京发行所

印 刷 高等教育出版社印刷厂

开 本 850×1168 1/32 版 次 1996年3月第1版

印 张 17.75 **印** 次 2001年2月第3次印刷

字 数 460 000 定 价 25.00 元

凡购买高等教育出版社图书,如有缺页、倒页、脱页等质量问题,请在所购图书销售部门联系调换。

版权所有 侵权必究

说明

马丁·韦德尔是受英国文化委员会派遣来华的专家,先后在广州外国语学院和北京外国语学院任教。他在北外任教时,我与他共同主持了应用语言学硕士研究生的教学项目。我们二人在近四、五年内教的课程相似,培养的学生也相近,主要教应用语言学硕士研究生或进修教师的普通语言学、应用语言学、外语教学法、语言测试和教材评估等。我们有个共同的感觉:相当一部分中国教师认为,只要英语水平高,就能教好英语,无需学习什么教学法,更用不着什么语言学理论。

我们深深感到,有必要针对中国学员的特点,编写一本适合中国情况的外语教学理论的书。类似的书,英美等国已经出版不少,但中国读者很少能读到。即使得到一本,在无人指导的情况下也难以读得下去。况且,大部分此类书籍是给本族人编写的,是以西方文化为背景,不可能指望它们专门讨论中国读者的特殊问题。经过反复讨论,我和马丁决定给中国外语教师、师范生和应用语言学研究生编一本教材。

我们首先讨论了一个题纲,也就是大的章节的内容。之后,马丁着手用英文编写各章。他写一章,我改一章,提出修改意见,尤其是中国读者最关心的问题。然后,他进行修改,修改后,我再读一遍,再次修改。全部定稿之后,我又将全书译成汉语。翻译过程,又对英文稿进行了少部分修改。我们用英汉两种文字出版,主要是为了满足更多的读者的需要。英语稿使读者熟悉这种文献的用词和文体,以便顺利进入阅读原著的阶段。汉语稿既帮助懂英语的读者加深理解。又为其他读者提供阅读材料。所谓译文,并非逐字

逐句的翻译,而是保持原文意义、符合汉语习惯的文字叙述。

本书的读者主要包括:大学英语教师、语言学研究生和教师培训班学员等,其他外语语种的大学教师、中小学英语教师和师范专科学校的高年级学生,都可以参考使用。

由于我们水平有限,时间仓促,可能有不当之处。成稿之后,马丁离开了中国。后期的工作主要由我负责,所以其中的缺点错误,我负主要责任。敬请读者不吝赐教。

北京外国语学院 刘润清 1992年

INTRODUCTION

1. The Purpose of the Book.

There are hundreds of millions of language learners around the world, who learn using a variety of widely differing methods. Some methods focus on written language, others on spoken; some emphasize accurate reproduction of grammatically correct sentences, others fluent communication; some demand that the teacher always be in complete control, others that the learners take responsibility for their own learning; some view error with terror, others see it as natural. Academics, Education Ministry officials and Course and Materials writers in different countries tend to favour a particular method and insist that teachers and students follow it. But which method is best? Can any method be best in all circumstances? This book aims to consider these questions from the point of view of Psycholinguistics and Second Language Acquisition (SLA). It thus aims to try and link theory to practice.

Research into Psycholinguistics and SLA is concerned with trying to discover the mental processes that language users go through in order to understand and produce any language, or to learn a second language. The evidence from such research can, it is hoped, provide a clearer picture of the nature of language and of language learning. Such a picture should help those engaged in language learning and teaching to see what

factors need to be considered if they are to teach/learn a language effectively. Most of the work in this field has been done in English speaking countries, especially the United States. As a result the language that has been most closely studied is English. However, we feel that what the research evidence suggests about the nature of the English language and how it may best be learned is relevant to languages and language learning in general.

2. How the Book Is Organised?

Chapter 1 outlines, in brief, the development of language teaching methods in the West over the past 500 (and especially the last 100) years. From this it can be seen how attitudes to what should be taught and how it should be taught have varied, and how some of the methods still in use are by no means new. This chapter then looks at what is, in fact, meant by the term 'Method'. Broadly following Richards and Rodgers (1986), a Method is defined as:

the ideas about the nature of language and about how learning takes place that are the basis for decisions made about the syllabus, the materials, and what should happen in the classroom.

Since the view taken of language and of learning directly affects all other aspects of language teaching, it is important, for those involved in language teaching, to have as clear an understanding as possible of the nature of language and language learning.

Chapters 2 to 5 try to show what the evidence from psycholinguistic research suggests about both the nature of language and what should and should not be done in order to help language learning take place. Each chapter considers the practical implications of the research for language learning and teaching. Chapter 6 summarises the implications of the psy-

cholinguistic evidence for the teaching of the language structure and language skills.

Chapters 7 to 9 deal with various branches of SLA research; the differences and similarities between first and second language acquisition, the role of formal classroom teaching and the effects on learning of learners' individual differences. Chapter 10 summarises the implications.

Any change in language teaching also requires different language tests and in Chapter 11 implications for Language Testing are considered.

Chapter 12 looks at the assumptions about the nature of language and learning that underlie some commonly used methods, and at the extent to which these assumptions match the evidence provided by psycholinguistic and SLA research. The book concludes by considering what questions need to be asked by anyone planning a course of L2 learning, and illustrates how these might be answered for a specific group of Chinese learners.

Before reading Chapters 2 to 5 and 7 to 9, it is suggested that time is spent on the questions that are posed at the beginning of each. The questions relate to the main points covered and brief answers to them are given in the summary at the end of the chapters. Possible ways of using the questions are:

- a) as pre-reading questions to discover what the readers already know about the topics to be covered; to activate the readers' general knowledge.
- b) to provoke discussion and speculation about aspects of the language comprehension, production and learning processes that readers may not previously have thought about.
 - c) to provide a purpose for reading the chapter and a focus for post-

reading discussion.

3. Who Is the Book for?

The book is intended for anyone who is involved, directly or indirectly, on a day to day basis, in the teaching of foreign languages or the training of foreign language teachers at Middle Schools, Normal Colleges or Universities. It is not aimed at specialist linguists, let alone specialist Psycholinguists, and does not therefore claim to be an in-depth study of every area of language processing and production, learning and acquisition. These by their very nature are controversial areas that will, no doubt, continue to be argued over by interested academics for years to come. The book discusses the data provided by a number of previous surveys of the field and focuses on what such data can tell us about the nature of language and learning, and thus its implications for the teaching and learning of foreign languages. The book is essentially a practical book, and although some discussion of underlying linguistic and applied linguistic theory cannot be avoided, this is kept to a minimum.

前言

1. 编写目的

世界上有为数众多的外国语言学习者,使用的学习方法是多种多样的。有些方法注重书面语言,有的注重口头语言,有的强调说出的句子必须语法正确,有的则强调交际起来要流利;有的主张教学大纲必须适应具体学生的需要,有的主张用一套大纲可应付各种学习者。有的要求教师完全控制一切教学环节,有的则认为学生对自己的学习负有责任,有的把学习中的错误视为洪水猛兽,有的则认为学习者犯些错误是天经地义的。各国的研究者、教育官员、课程设计者和教材编写者,各自倾向于某种教学方法,并要求教师和学生都采用这种方法。然而,哪一种方法最好呢?一种方法能否在一切情况下都是最佳选择呢?本书试图从心理语言学的角度,用第二语言习得的理论,探讨以上问题,把理论和实践结合起来谈。

心理语言学和第二语言习得的理论,都试图发现语言使用者在 产生语言、理解语言、或学习第二语言时的心理过程。这些学科 研究出的证据或许能够使我们更清楚地认识到语言的本质是什 么,语言学习的本质又是什么。有了这种认识能够使语言教师和 语言学习者看到,要想有效地教授学习一种语言,必须考虑哪些 因素。这个领域的研究工作大都是在讲英语的国家进行的,尤其 是在美国。所以,研究最彻底的语言是英语。不过,我们认为, 有关英语本质和英语学习的研究证据,同样可为其他语言的教学 和学习所借鉴。

2. 本书的结构

第一章简述500年来西方语言教学方法的发展变化,特别是近100年来的发展。从中可以看到,对待应该教什么和如何教等问题的态度是如何不断变化的,而且目前仍在使用之中的某些方法并不是什么新发现。之后,本章讨论了什么是"教学法"。按照理查德和罗杰斯(1986)的看法,教学法是

"关于语言本质和如何学习的看法,这些看法是决定教学大纲、教材和课堂活动的基础。"

由于对语言和语言学习的看法直接影响到语言教学的其他一切方面, 所以从事语言教学的人员应该尽可能清楚地认识语言的本质和语言学习的本质。

第二、三、四、五章讨论心理语言学研究中的证据,以及这些证据对认识语言本质的启示,进而探讨为了促进语言学习应该做什么,不应该做什么。每章都具体论述了心理语言学的有关研究对语言教学和学习的实际意义。第六章总结了前四章的内容,突出了心理语言学研究对语言结构和语言技能教学有什么实际意义。

第七、八、九章讨论第二语言习得理论研究的各个方面:第一语言习得的区别和相同点,正式课堂教学的作用,学习者个人差异对语言学习的影响等。第十章总结了这些研究的实际意义。

语言教学法的变化要求语言测试也相应变化。第十一章讨论了 有关语言测试的基本问题。

第十二章研究目前最流行的几种教学法如何看待语言本质和语言学习本质,以及这些看法在何种程度上符合心理语言学和第二语言习得的研究成果。最后,本书举了外语课程设计人员要考虑的问题,以及对中国学习者来说,这些问题应该如何处理。

第二章至第五章和第七章至第九章之前,都设计了思考题。在

读每章之前,最好花些时间考虑一下这些问题。思考题针对每章 的主要内容而设计,并且可以在每章小结中找到答案。使用思考 题可以达到以下目的:

- 1. 发现读者对本章内容已经知道多少,调动读者的一般常识。
- 2. 对语言理解、语言产生和学习过程等某些从未想到的问题, 启发读者去讨论和猜测。
- 3. 使读者阅读每章时都有明确的目的,读完之后讨论起来有 重点议题。

3. 本书的读者

本书适用于在中学、师专、师范学院、师范大学中与外语教学或外语师资培训有直接或间接关系的一切人员。本书不是为语言学家而写,更不是为心理语言学家所作,所以在语言理解、语言产生、语言学习或习得各个方面,并没有作深刻的研究。这些问题就其性质来讲都是有争议的,而且无疑会在学术界继续争论多年。本书只讨论了已经进行的有关调查所提供的材料,重点论述了这些材料对语言本质和语言学习的揭示,以及对语言教学和学习的启示。从根本上讲,本书是一本实用性的书,虽然不可避免地涉及到一些语言学和应用语言学知识,但其分量极小,不至于影响读者的理解。

Contents

Introduction	i
1. The Purpose of the Book	1
2. How the Book Is Organized?	2
3. Who Is the Book for?	4
Chapter 1	
Approaches and Methods: 500 Years of Fo	oreign
Language Teaching in the West	1
1.1 A Brief History of Foreign Language Teaching in	the West 1
1.2 Approaches and Methods: The Basic Questions	11
1.3 What Is Language? Some Current Answers to the	Questions 13
1.4 How Do People Learn Languages? Two Sets of T	heories 16
Summary	18
Further Reading	19
Chapter 2	
Understanding Spoken Language	21
2.1 Levels of Understanding	22
2.2 First Level of Meaning—the Literal Meaning	24
2.3 Building Up the Phonetic Picture	26

**	Contents
11	Contents

	2.3.1	What does the delivery of spoken language	
		tell us about the nature of language?	
	2.3.2	What does the delivery of spoken langauge	
		suggest about language learning and teaching?	
2.4	Build	ing up the Word Picture	29
	2.4.1	What does research into the ML suggest	
		about the nature of language?	
	2.4.2	What does research into the ML suggest	
		about language learning and teaching?	
2.5	Identi	fying the Constituents and the Propositions	
	that T	hey Express	33
2.6	The I	Perivational Theory or Transformational Modèl	34
	2.6.1	What does the rejection of the derivational	
		theory suggest about the nature of language?	
	2.6.2	What does the rejection of the derivational theory	
		suggest about language learning and teaching?	
2.7	Synta	ctic and Semantic Strategy Model	37
	2.7.1	Syntactic strategies	
	2.7.2	Semantic strategies	
Sun	nmary		47
Fur	her Re	ading	48
Cha	pter 3		
Me	mory	and the Comprehension of Language	50
3.1	What	Is Memory?	51
3.2	2 The Role of Short and Long-term Memory		
	in Un	derstanding Spoken Input	53

Company of the control of the contro

			ontents	iii
3.3	The S	hort-term Memory		55
		What does research into the STM tell us		
		about the nature of language?		
	3.3.2	What does research into the STM suggest		
	0.0.2	for language learning and teaching?		
3.4	The I	ong-term Memory		57
		Types of information		
		How information in the LTM is organized?		
		Memory for verbal items in the Long-term Memo	rv	
3.5		ory and Longer Sequences of Language	•	67
		What does the understanding of longer stretches of	of	
		language suggest about the nature of language?		
	3.5.2	What does the understanding of longer stretches of	of lan-	
		guage suggest about language learning and teachi		
Sun	nmary		•	71
	her Re	ading		73
Cha	pter 4			
	_	nprehension of Written Language	7	75
4.1	What	Is Reading?		76
4.2	What	Information Is Available to Help Readers Understa	ınd	
	What They Read?			76
	4.2.1	The helpful role of redundancy		
	4.2.2	What does the interaction of VI and NVI and the		
		natural redundancy of language tell us about the		
		nature of language?		
	4.2.3	What does the interaction of VI and NVI and the		

iv	Contents
14	Contents

		natural redundancy of language suggest for language	
		learning and teaching?	
4.3	How	Do People Actually Read? The Role of the Eyes	
	and th	ne Brain	83
	4.3.1	What does the physical process of reading suggest	
		about the nature of language?	
	4.3.2	What does the physcial process of reading suggest	
		for language learning and teaching?	
4.4	Readi	ng for Form or for Meaning?	89
	4.4.1	What do models of the reading process suggest	
		about the nature of language?	
	4.4.2	What do models of the reading process suggest	
		about language learning and teaching?	
4.5	What	Do Readers Mean by Saying They 'Understand	
	the M	eaning' of a Text?	93
	4.5.1	What does the role of prediction in efficient reading	
		suggest about the nature of language?	
	4.5.2	What does the role of prediction in efficient reading	
		suggest about language learning and teaching?	
Sun	nmary		99
Fur	ther Re	ading	101
	*,	Market Control of the	
Cha	apter 5		
	_	duction of Spoken Language	102
T 11	CIIU	duction of Spoken Language	102
5.1	What	Is Speaking?	103
	5.1.1	What do people's reasons for speaking suggest	
		about the nature of language?	

		Conce	1000
	512	Wiles de la constant	
	5.1.2	What do people's reasons for speaking suggest	
	_	about language learning and teaching?	
	•	h Planning	105
5.3	The D	Discourse Plan	109
	5.3.1	What does research into the structure of language	
		above sentence level suggest about the nature of	
		language?	
	5.3.2	What does research into the structure of language	
		above sentence level suggest about language learning	
		and teaching?	
5.4	Sente	nce Plan	116
	5.4.1	What does this tell us about the nature of language?	
	5.4.2	What does this suggest for language learning and	
		teaching?	
5.5	Carry	ing Out the Speech Plan	118
	5.5.1	What does the lack of fluency with which many people	
		speak in their L1 suggest about the nature of language?	
	5.5.2	What does the lack of fluency with which many people	
		speak in their L1 suggest about language learning and	
•		teaching?	
Sun	nmary	J	123
Fur	Further Reading		125
		_	
Cha	apter 6		
	-		
		ycholinguistics Tells Us about Language	
and	d Lea	rning	126
6.1	The F	eatures of Written and Spoken Language and the Role	